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Foto Ing. Zdeněk Zálešák



K  významným kulturním akcím konaným každoročně na hradě Buchlově patří setkání uměleckých 
kovářů a noční prohlídky hradu. (foto Libuše Mikulová)
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Informace městyse Buchlovice
Výpis z usnesení Rady městyse Buchlovice
č. 52/2017 ze dne 22. 6. 2017
Rada městyse Buchlovice:
• seznámila a přijala stažení žádosti o prodej části p. č. 1585/1 o rozloze 4,8 m2 a části p. č. 

1771/76 o rozloze 0,85 m2 od žadatele z České Třebové,
• revokovala usnesení č. 3/49/2017 RM ze dne 24. 4.2 017 a vydala nové usnesení: v souladu se 

zákonem o obcích č. 128/2000 Sb., § 39, odst. 1) souhlasila se zveřejněním záměru prodeje 
části p. č. 1795/88 – orná půda o výměře cca 101 m2 v k. ú. Buchlovice a části p. č. 483/24 – 
ostatní plocha o výměře cca 23 m2 v k. ú. Buchlovice. Záměrem vyhovuje žadateli z Buchlovic. 
Rada předložila žádost zastupitelstvu s doporučením na odprodej,

• posoudila a schválila cenovou nabídku zakázky „Městys Buchlovice – oprava MK Skláři, oprava 
MK Trnávky – koleje, oprava MK Smraďavka – Nad točnou“ uchazeče Správa a údržba silnic 
Slovácka s.r.o., Uherské Hradiště za cenu 366.537 Kč bez DPH. Rada pověřila ing. Jiřího Černého 
podpisem smlouvy o dílo s vybraným uchazečem,

• schválila smlouvu o vzájemné úpravě poměrů uzavřenou mezi městysem Buchlovice 
a Slováckými vodárnami a kanalizacemi, a.s., Uherské Hradiště. Předmětem smlouvy je 
úprava vzájemných vztahů, práv a povinností mezi stavebníkem „víceúčelové sportovní haly“ 
a provozovatelem kanalizace – stoky A2-1b, k zajištění ochranného pásma této kanalizační 
stoky. Rada pověřila ing. Jiřího Černého podpisem smlouvy,

• schválila provedení a úhradu prací spojených se snížením dna bazénu v kempu na Smraďavce. 
Jedná se o návoz štěrkopísku dvou hrubostí od společnosti Dobet, spol. s r.o. za cenu 
194.438 Kč a dopravu štěrkopísku, kterou zajistila společnost RYBÁRIK s.r.o. za cenu 38.749 Kč,

• schválila cenovou nabídku na položení chráničky pro budoucí osvětlení hráze vodní nádrže 
Sovín na Smraďavce od společnosti TOMSTAV OLOMOUC s.r.o. za cenu 39.880,35 Kč bez DPH. 
Rada pověřila ing. Jiřího Černého podpisem smlouvy o dílo s vybraným dodavatelem,

• schválila smlouvu o zřízení věcného břemene č. OT-014330040459/001 uzavřenou mezi 
městysem Buchlovice a E.ON Distribuce, a.s., pod názvem „Buchlovice, Horáček, kab. přípojka 
NN“ za cenu 2.500 Kč bez DPH. Předmětem smlouvy je umístění distribuční soustavy – kabel NN, 
přípojkové skříně SP100 a SS200. Rada pověřila ing. Jiřího Černého podpisem této smlouvy,

• se seznámila a posoudila žádost žadatele ze Svatobořic – Mistřína o možnost zřízení 
parkovacího stání u chaty e. č. 334 v lokalitě Smraďavka. Z důvodu již dlouhodobě pronajatých 
částí dotčené parcely č. 248/2 ostatními majiteli přilehlých chat a celkově stísněných prostor 
kolem cesty není možné v požadovaném prostoru budovat další stání. Rada žádost z tohoto 
důvodu zamítla. Doporučuje však, aby se obrátil na okolní majitele chat, kteří již části obecní 
parcely užívají o umožnění parkování jeho osobního automobilu,

• v souladu se zákonem č. 561/2004 Sb. o předškolním, základním, středním, vyšším odborném 
a jiném vzdělávání (školský zákon), ve znění pozdějších předpisů jmenovala jako zřizovatel 
Základní školy a Mateřské školy Buchlovice zástupce do školské rady: Hanu Andrlovou, 
zastupitelku městyse Buchlovice a Mgr. Pavlu Večeřovou, zastupitelku městyse Buchlovice, 

• vzala na vědomí žádost o poskytnutí dotace z rozpočtu městyse Buchlovice pro rok 2017 
od Sboru dobrovolných hasičů Buchlovice ve výši 20.000 Kč na zajištění hodů. Rada žádost 
předkládá zastupitelstvu s doporučením na schválení,
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• vzala na vědomí oznámení o zahájení stavebních prací Slováckých vodáren a kanalizací, a.s. 
Uherské Hradiště. Jedná se o rekonstrukci svodného řadu P z VDJ vedoucí parcelami č. 3252/9, 
podíl 1/6, p. č. 1354/10, p. č. 1354/9 a p. č. 1354/7 v k. ú. Buchlovice. Práce budou zahájeny 20. 
7. 2017 s předpokládaným termínem dokončení září 2017,

• schválila rozpočtové opatření č. 7 pro rok 2017. Na straně příjmů se jedná o navýšení + 1.199 
tis. Kč, celkem na 44.947 tis. Kč,

• se seznámila a vzala na vědomí zápis z jednání komise kulturní, sportovní a cestovního ruchu, 
které se konalo dne 3. 5. 2017 za přítomnosti pěti členů komise,

• se seznámila a vzala na vědomí zápis z jednání komise životního prostředí a zemědělství, které 
se konalo dne 30. 5. 2017 za přítomnosti čtyř členů komise,

• schválila dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo č. OP-17-098 ze dne 23. 5. 2017 uzavřený mezi 
městysem Buchlovice a společností FLORSTYL s.r.o., který upravuje termín realizace díla, a to 
nově na období od 1. 9. 2017 do 30. 9. 2017.

Výpis z usnesení Rady městyse Buchlovice
č. 53/2017 ze dne 26. 6. 2017
Rada městyse Buchlovice:
• schválila oznámení zadavatele o vyloučení z další účasti v zadávacím řízení veřejné zakázky 

malého rozsahu na dodavatele „Buchlovice – dopravní automobil s přívěsem nákladním - 
opakování“. Jedná se o účastníka řízení UH CAR s.r.o. z Uherského Hradiště. Rada schválila 
oznámení o výběru dodavatele této VZ, a to společnosti Auto Trutnov s.r.o. za cenu 
1 157 024 Kč bez DPH. Rada pověřila ing. Jiřího Černého podpisem smlouvy s vybraným 
uchazečem.

Usnesení Zastupitelstva městyse Buchlovice
č. 13/2017 ze dne 26. 6. 2017
Zastupitelstvo městyse Buchlovice:
vzalo na vědomí informace o plnění usnesení z 12. zasedání Zastupitelstva městyse Buchlovice,
• dle § 84 písm. b) zákona číslo 128/2000 Sb., o obcích, v úplném znění schválilo účetní 

závěrku obce sestavenou k 31. 12. 2016 a závěrečný účet obce za rok 2016, vyjádřilo souhlas 
s celoročním hospodařením, a to bez výhrad,

• vzalo na vědomí změny rozpočtu pro rok 2017 – rozpočtová opatření č. 5 až 7/2017 schválené 
Radou městyse Buchlovice,

• v souladu s ustanovením § 85 písm. a) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích v platném znění 
- schválilo bezúplatný převod pozemku p. č. 2057/10 ostatní plocha o výměře 524 m2, 
odděleného geometrickým plánem č. 1955-30/2017 pro k. ú. Buchlovice do majetku městyse 
Buchlovice od státu Česká republika prostřednictvím Státního pozemkového úřadu, Praha,

• v souladu s ustanovením § 85 písm. a) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích v platném znění - 
schválilo úplatný převod pozemku p. č. 2057/1 ostatní plocha o výměře 1276 m2, odděleného 
geometrickým plánem č. 1955-30/2017 pro k. ú. Buchlovice do majetku městyse Buchlovice 
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od státu Česká republika prostřednictvím Státního pozemkového úřadu, Praha za cenu 
obvyklou,

• v souladu s ustanovením § 85 písm. a) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích v platném znění - 
schválilo dodatek č. 1 ke smlouvě o bezúplatném převodu vlastnického práva k nemovité 
věci č. j. UZSVM/BUH/6200/2016-BUHM, uzavřenou mezi městysem Buchlovice a Úřadem pro 
zastupování státu ve věcech majetkových, dle přílohy č. 2,

• v souladu s ustanovením § 85 písm. a) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích v platném znění - 
neschválilo prodej pozemků p. č. 2385 a 2407/1 žadatelům z Trenčína,

• v souladu s ustanovením § 85 písm. a) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích v platném znění - 
schválilo směnu obecního pozemku p. č. 1145/1 orná půda o výměře 443 m2 – za pozemky 
p. č. 3247/55 vinici o výměře 107 m2, p. č. 3247/58 vinici o výměře 46 m2, p. č. 3247/68 trvalý 
travní porost o výměře 68 m2, p. č. 3247/70 trvalý travní porost o výměře 12 m2 a p. č. 3249/9 
ostatní plochu o výměře 22 m2 ve vlastnictví XY z Buchlovic s tím, že XY doplatí rozdíl v ceně 
směnovaných pozemků stanovený znaleckým posudkem, uhradí náklady na vypracování 
znaleckého posudku, náklady na přípravu směnné smlouvy a poplatky za vklad smlouvy 
do evidence KN v Uherském Hradišti. 

Buchlovice recyklací elektrospotřebičů výrazně 
ulevily životnímu prostředí
Loni občané Buchlovic odevzdali k  recyklaci 262 televizí, 73 monitorů a  3  579,37 kg drobného 
elektra. Snaha obyvatel obce recyklovat staré a nepoužívané elektrospotřebiče se již několik let 
vyplácí. Naše obec obdržela certifikát vypovídající nejen o přínosech třídění televizí a počítačo-
vých monitorů, ale také o velkém významu sběru drobných spotřebičů, jako jsou mobilní telefony. 
Díky environmentálnímu vyúčtování společnosti ASEKOL můžeme nyní přesně vyčíslit, o  kolik 
elektrické energie, ropy, uhlí, primárních surovin či vody jsme díky recyklaci vysloužilého elektra 
ušetřili ekosystém Země. Víme také, o jaké množství jsme snížili produkci skleníkových plynů CO2 
nebo nebezpečného odpadu. Informace vycházejí ze studií neziskové společnosti ASEKOL, která 
s obcí dlouhodobě spolupracuje na recyklaci vytříděných elektrozařízení.
Z  Certifikátu Environmentálního vyúčtování společnosti ASEKOL vyplývá, že občané naší obce 
v  loňském roce vytřídili 262 televizí, 73 monitorů a  3  579,37 kg drobných spotřebičů. Tím jsme 
uspořili 131,50 MWh elektřiny, 7 177,11 litrů ropy, 588,40 m3 vody a 5,08 tun primárních surovin. 
Navíc jsme snížili emise skleníkových plynů o  27,65 tun CO2 ekv., a  produkci nebezpečných 
odpadů o 122,21 tun.
Výsledek studie jednoznačně prokázal, že zpětný odběr elektrozařízení, i  těch nejmenších, má 
nezanedbatelný pozitivní dopad na životní prostředí. Když si uvědomíme, že recyklace běžných 
100 televizorů uspoří spotřebu elektrické energie pro domácnost až na  4 roky, nebo ušetří při-
bližně 400 litrů ropy potřebných až k  sedmi cestám do  Chorvatska, jsou to impozantní čísla. 
Pozitivní zprávou pro uživatele počítačů také je, že odevzdání 10 vysloužilých monitorů ušetří 
spotřebu energie potřebnou pro chod notebooku po dobu necelých 5 let. Všichni, kteří tříděním 
takto zásadně přispívají k ochraně životního prostředí, si zaslouží obrovský dík.
Studie LCA posuzuje systém zpětného odběru CRT televizorů, počítačových monitorů a drobného 
elektrozařízení. Hodnotí jejich sběr, dopravu a zpracování až do okamžiku finální recyklace jednot-
livých frakcí vyřazených spotřebičů do nového produktu. Pro každou frakci byly vyčísleny dopady 
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na  životní prostředí. Výsledky studie jsou prezentovány jako spotřeba energie, surovin, emise 
do ovzduší, vody a produkce odpadu. Konečná bilance vyzněla pro zpětný odběr elektrozařízení 
jednoznačně pozitivně, a to ve všech aspektech.

Asekol a.s.

Ukončení provozu  
pobočky České spořitelny v Buchlovicích
Máme nejširší pobočkovou síť v ČR, přesto však nemůžeme být všude. Snažíme se přizpůsobovat 
našim klientům a  mít pobočky tam, kde je klienti nejvíce využijí. Chod poboček proto pečlivě 
sledujeme a  podle míry jejich využití je přemísťujeme, otevíráme na  nových místech, případně 
uzavíráme. V této souvislosti jsme po detailní analýze dospěli k rozhodnutí, že 27. září 2017 ukon-
číme provoz naší pobočky v Buchlovicích. 
Klienty budeme o  připravovaných změnách pochopitelně s  předstihem informovat. Čísla účtů, 
ani nastavení jejich dalších produktů se jim nijak nezmění. V Buchlovicích bude nadále klientům 
k  dispozici 24 hodin denně náš bankomat, který umožňuje kromě výběru hotovosti například 
zadání jednorázového i trvalého platebního příkazu, zaplacení složenky, dobití kreditu mobilního 
telefonu, změnu PIN kódu nebo zobrazení limitů karty. 
Nabízíme také řadu alternativních cest k  obsluze účtu – bankomat, elektronické bankovnictví 
SERVIS 24 internet/telefon, Mobilní banku SERVIS 24 s nepřetržitým provozem nebo aplikaci Můj 
stav pro kontrolu zůstatku na účtech.
Kompletní obsluhu klientských účtů a dalších bankovních produktů zajistí také kterákoli jiná naše 
pobočka. Nejblíže Buchlovicím jsou naše dvě pobočky v Uherském Hradišti (ul. Dvořákova a OC 
Tesco), v okruhu 20 km máme i další dvě pobočky, a to v Bzenci a ve Veselí nad Moravou.

Děkujeme za pochopení Česká spořitelna

Ještě k uzavření pobočky České spořitelny
V souvislosti s chystaným uzavřením pobočky České spořitelny v Buchlovicích proběhlo setkání 
představitelů Spořitelny se starostou městyse Buchlovice. Při jednání bylo oznámeno, že rozhod-
nutí Spořitelny je neměnné a konečné, i když nemile zasáhne mnoho dlouholetých spořitelních 
klientů (občanů, živnostníků, podnikatelů) nejen z Buchlovic a dalších obcí, protože v bližším okolí 
se podobný peněžní ústav nenachází. Zrušení pobočky se ostatně bezprostředně dotkne i samot-
ného městyse Buchlovice, coby instituce. 
Po  informaci o uzavření pobočky České spořitelny se městys Buchlovice rozhodl oslovit několik 
jiných bankovních ústavů, zda by neměly zájem obsadit uprázdněné místo v přízemí Domu slu-
žeb, které je pro provozování bankovnictví uzpůsobeno.  Městys Buchlovice

Hledám ke koupi menší dům nebo chalupu se zahradou, na rekreaci, 
s příjezdem. Tel.: 737 730 312.
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Naše fotografie přibližují pokračování stavby víceúčelové sportovní haly, kterou buduje pro městys 
Buchlovice firma Pozimos, a.s. Zlín v  sousedství základní školy. Na konci prázdnin pokračovala 
zděná stavba části budovy s  budoucím příslušenstvím a chystala se stavba samotné montované 
železobetonové haly. Práce díky příznivému počasí pokračují podle harmonogramu. (foto -bž-)
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Městys Buchlovice z  důvodu bezpečnosti provozu na svých komunikacích nainstaloval v  poslední 
době čtyři dopravní zrcadla na nepřehledných místech. Najdete je v ulici Kostelní u hasičské zbrojnice, 
v zatáčce a u Domova pro seniory v ulici Tyršově a na Zahradách na odbočce do Chrastí. (foto -bž-)

Běhen prázdninového období až do  uzávěrky tohoto čísla zpravodaje provádějí Slovácké vodárny 
a  kanalizace Uherské Hradiště (SVaK) rekonstrukci hlavního přívodu vody od  vodárny v  lokalitě 
Hraničky směrem do  Buchlovic. Dochází k  výměně starého potrubí za  nové. Během prací je obec 
napájena provizorním připojením. 
Na  konci srpna zahájil SVaK rekonstrukci vodovodního řadu, jehož je majitelem, od  rozcestí pod 
Podvinohradím, v ul. K Buchlovu a na Zahrady, směrem k pálenici. Důvodem je špatný stav litinového 
potrubí z poloviny sedmdesátých let 20. století, které je několikrát za rok v poruše. (foto -bž-)
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Počátkem měsíce srpna vzbudil pozornost kolemjdoucích horolezec, který prováděl na měděné báni 
kostelní věže opravu hromosvodu. (foto -bž-)
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Na konci měsíce srpna pokračoval městys Buchlovice v  revitalizaci buchlovického hřbitova. V  tomto 
čase provedla firma Floorstyl dosadbu další zeleně – keřů a květin – v místech kolem dolní pumpy, před 
bývalou márnicí a v  dosud prázdných plochách mezi hrobovými místy. Během měsíce září má ještě 
městys v úmyslu zrekultivovat plochy bezprostředně u kaple sv. Alžběty a osázet je růžemi a dalšími 
trvalkami. Realizace projektu opravy zídky a plotu v okolí hlavní brány a v místech u kaple se uskuteční 
s největší pravděpodobností z finanční dotace EU v příštím roce. (foto -bž-)
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V  měsíci srpnu vrcholily dokončovací práce firmy Tomstav Olomouc, s.r.o. na  rekonstrukci hráze 
a  mechanismu regulace a  vypouštění vody přehrady na  Smraďavce. Investorem prací jsou Lesy ČR, 
s.p., správa toků Vsetín, které spravují vodní toky v širokém okolí a zároveň jsou i majitelem přehrady 
na  Smraďavce. Zrekonstruovaná hráz bude obousměrně uzavřena pro veškerá motorová vozidla, 
zatímco pro chodce a  cyklisty bude otevřeno. K  přehradní hrázi s  přítomným informačním panelem 
vede nová cesta a počítá se i s vybudováním nového osvětlení hráze, tentokrát v režii obcí Buchlovice 
a Boršice. (foto -bž-)
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Drtivá většina žadatelů (zhruba 95 % před-
ložených žádostí) doposud požadovala pod-
poru na  zateplování obvodových konstrukcí 
a výměnu oken. Nyní se Ministerstvu pro místní 
rozvoj podařilo dojednat příznivější podmínky 
také pro zdroje tepla, jako jsou plynové kotle, 
tepelná čerpadla nebo jednotky pro kombino-
vanou výrobu elektřiny a tepla.
Zásadní změny se týkají nových možností zís-
kání podpory v následujících případech:
1/ výměna starého plynového kotle za  nový 
plynový kondenzační kotel;
2/ pořízení plynových tepelných čerpadel 
výměnou za staré plynové kotle, kotle na tuhá 
fosilní paliva nebo vytápění elektřinou;

3/ umožnění samostatné instalace fotovoltaic-
kých systémů (pro již zateplené bytové domy);
4/ podpory změny vytápění plynem nebo 
elektřinou za  elektrická nebo plynová tepelná 
čerpadla;
5/ podpory připojení bytového domu k  sou-
stavě zásobování tepelnou energií;
6/ umožnění prodeje přebytků vyrobené elek-
trické energie z fotovoltaických systémů a jed-
notek pro kombinovanou výrobu elektřiny 
a tepla do sítě;
7/ snížení požadavků na  tepelně-technické 
parametry bytového domu při instalaci některé 
technologie bez současného zateplení byto-
vého domu. Podpora tedy nebude 

Další pozitivní změny v podpoře 
energetických úspor bytových domů z IROP
Možnosti pro podporu bytových domů v Integrovaném regionálním operačním programu 
se nyní rozšiřují. Podporu je totiž možné získat jak na zateplení bytového domu a výměnu 
oken, tak i na výměnu zdrojů tepla. Navržená nová sada hodnotících kritérií byla dne 8. 6. 
schválena Monitorovacím výborem IROP a vešla v platnost revizí Specifických pravidel pro 
žadatele a příjemce, která byla vydána 16. 6.
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poskytována pouze na  komplexně zateplené 
bytové domy. Pokud je Váš bytový dům ale 
zateplen pouze částečně, je vhodné současně 
s  novým zdrojem tepla zauvažovat o  zatep-
lení zbývajících konstrukcí – pouze komplex-
nost provedených opatření přinese maximální 
úspory výdajů za energie;
8/ snížení hodnotících kritérií pro nové zdroje 
tepla – např. v  případě projektu na  instalaci 
tepelného čerpadla už není hodnocen topný 
faktor tepelného čerpadla, ale pouze shoda 
s požadavky ekodesignu.
Na  začátku července bylo v  37. výzvě IROP 
„Energetické úspory v  bytových domech II“ 
předloženo celkem 714 žádostí o  podporu. 
Objem administrovaných žádostí o  podporu 
představuje 3,78 mld. Kč celkových způsobi-
lých výdajů, z  toho 1,25 mld. Kč tvoří příspě-
vek z Evropského fondu pro regionální rozvoj. 
Výzva č. 37 byla vyhlášena v  červenci 2016 
a žádosti o podporu budou přijímány do konce 
listopadu 2017. 

Aktuálně je již proplaceno několik ukončených 
projektů: například zateplení bytového domu 
o  šesti bytech v  Bystré nad Jizerou, kde díky 
komplexnímu zateplení došlo k  posunu z  nej-
horší klasifikační třídy G do klasifikační třídy C, 
nebo zateplení panelového bytového domu 
o  77 bytech v  Šumperku. Žádosti o  podporu 
ve všech fázích realizace evidujeme ve všech 13 
krajích, celkem v 280 obcích a městech (v Praze 
poskytuje podporu bytovým domům program 
Nová zelená úsporám).

Informace o  výzvě č. 37 „Energetické úspory 
v  bytových domech II“ naleznete na  webu 
IROP („webu IROP“ vložit prolink na: http://
www.strukturalni-fondy.cz/cs/Microsites/IROP/
Tema/Zateplovani)
Projektové záměry a podmínky výzvy lze kon-
zultovat na regionálních pracovištích Centra pro 
regionální rozvoj („regionálních pracovištích“ 
vložit prolink: http://www.crr.cz/cs/kontakty/
kontaktni-osoby-k-vyzvam/37-vyzva/).
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Kulturní kalendář
24. 9. Trh v podhradí Náměstí Buchlovice Městys Buchlovice a ČSKC  

Mgr. Pavla Večeřová
Tel. 724 030 056
www.kulturabuchlovice.cz

6. 10. Domácí aj přespolní – 
koncert v rámci XXVII. 
Festivalu hudebních 
nástrojů lidových muzik

Hotel Buchlovice Klub kultury UH

19. 10. Povídání o Slovinsku 
a jeho knihovnách 

Československé 
kulturní centrum 
Buchlovice

Knihovna a Československé kulturní 
centrum Buchlovice,  
Mgr. Dagmar Možná, tel. 572 595 
809, http://buchlovice.knihovna.cz
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V  období měsíců července a srpna provedla firma Správa a údržba silnic Slovácka pro městys 
Buchlovice opravy obecních komunikací hned na několika úsecích. Na fotografiích vidíte opravené 
komunikace na pozemcích v majetku obce na Smraďavce v místech Třešňák a Hunče. Vedle lokálních 
oprav došlo i na rekonstrukce celoplošné. Drobnější práce na opravách cest budou i na Smraďavce 
pokračovat ještě v měsíci září. (foto -bž-)
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Od konce měsíce června probíhá v novější budově základní školy, ve všech třech poschodích, komplexní 
rekonstrukce sociálních zařízení a výdejny stravy. Zároveň probíhá výměna vodoinstalace, kanalizace, 
elektroinstalace vč. dalších doprovodných prací. Rekonstrukci provádí firma Kodrla s.r.o. Huštěnovice. 
Předpokládané ukončení prací je do konce měsíce září. (foto Marek Ondříšek)

Rekonstrukce ve škole
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Slohové práce žáků loňského 8. ročníku
Rozednívá se
Nejkrásnější částí dne je ráno. Stíny noci se rozplývají a na obzoru pomalu stoupá velký červený 
kotouč slunce. 
První paprsky osvětlují krajinu. Kapky rosy na trávě a listech stromů září jako malé drahokamy, už 
i první ptáci vítají nový den a jejich zpěv se pomalu rozléhá údolím.
Ožívá louka plná květin. Kopretiny, zvonky a drobné pomněnky nedočkavě čekají na pohlazení 
prvního slunečního paprsku. Louka šumí. Čmeláci a včely se dali do práce. Přeletují z květu na květ. 
Ani otakárek s babočkou se nedají zahanbit a vesele poletují nad trsy trávy. Nesmělý zajíček vyku-
kuje ze křoví. Musí se ujistit, jestli na louce nehrozí nebezpečí, vždyť právě ráno je šťavnatá tráva 
nejchutnější. Ale vše je v pořádku, to jen stádo srn míří po noční pastvě zpět do lesa.
Miluji letní rána. Zhluboka vdechuji voňavý čerstvý vzduch. Ale nemůžu na  louce sedět příliš 
dlouho, ujel by mi bus. 
 Gabriela Horáková

Jak se chovat ke školnímu nábytku 
Školní nábytek je nezbytnou součástí vyba-
vení školy. Tvoří ho školní lavice, židle, tabule, 
skříně a jejich příslušenství. Škola nábytek poři-
zuje z  přidělených peněz. Předpokládá se, že 
nábytek vydrží sloužit minimálně deset let. Ne 
všichni žáci se však k  věcem chovají zodpo-
vědně a  zkouší na  nich věci, které by si doma 
nedovolili. Vůbec si neuvědomují, že můžou 
vybavení poškodit nebo úplně zničit. 
Škola musí na  místo toho, aby žákům pořídila 
nové a  zajímavé učební pomůcky, kupovat 
nábytek nový. Nejlepší by bylo, kdyby si žáci 
na  začátku školního roku donesli stoly a  židle 

své. Potom by se k nim snad chovali ohledupl-
něji. Ponaučením by také bylo, kdyby na  konci 
školního roku žáci vzali do rukou smirkový papír 
a šroubovák a jiné pracovní pomůcky a podíleli 
se na  opravě školního zařízení. Bylo by dobré, 
pokud by žáci museli zaplatit způsobenou 
škodu. Za to by je doma rodiče určitě nepochvá-
lili. Při psaní tohoto článku jsem si uvědomil, že 
jsem se dokonce i já a mí kamarádi ke školnímu 
nábytku v průběhu školních let nechovali vždy 
zodpovědně. Doma bychom si takové chování 
vůbec nedovolili. 

Jan Andrýsek

Rozednívání
Každý den ožije tímto okamžikem, kdy blahodárná hvězda vyklouzne ze svého načechraného 
pelíšku. Ten moment, když si posvítí na vše v okolí a kapky rosy zazáří jako střípky skla na rozpále-
ném chodníku. Ta chvíle, kdy vše, co v noci klidně odpočívalo, se probudí a je připraveno na svůj 
denní úkol. 
Ale i rozednívání má své mouchy, nikomu se ráno nechce vstávat z vyhřáté postele a opustit báj-
nou říši šílených snů, které nikdy nekončí. Myslím, že kdyby měli všichni otroci školního řádu hlaso-
vat, odsouhlasili by, že se ranní vstávání přesune na odpoledne. Já nejsem samozřejmě výjimkou. 
Ale i tak nás z postele vytáhnou ty hřejivé a šimravé paprsky slunce dopadající na naši odpočatou 
tvář. Nejen ty hřejivé paprsky, ale i všichni živočichové se rozhodli, že nám překazí poklidný spá-
nek. Ptáci usoudili, že nás poctí svou ódou na hezký den. Mám pocit, že ne všichni o ni stojíme, ale 
i tak je to krásná symfonie, kterou doprovází sbor cvrčků a brukot čmeláků a včel.
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Hraní si s barvami
Dne 10. srpna jsem v Buchlovicích uspořádala poprvé akce Hraní si s barvami. K malování na hed-
vábí jsem se sama dostala před třemi lety a velmi mě nadchl tento způsob sebevyjádření, harmo-
nizace a seberealizace v  tvořivosti. Nyní se vedle mé klasické činnosti zabývám harmonizací inte-
riérů prostřednictvím těchto mandal... a tuto zkušenost předávám dál dětem, které tvořivost baví. 
Děvčátka si vybarvovala mandalu na hedvábí s názvem HRAVOST, RADOST A LÁSKA. Naučila se, co je 
hedvábí a jak vzniká, vyzkoušela si míchání barev, práci s konturou a zdobení korálky. Každá z man-
dalek má navíc pro ně terapeutický účinek, protože volbou barev podporuje právě to, co potřebují. 
Plánujeme další setkávání, máte-li chuť zapojit své děti do této aktivity, napište mi na marcel.x@
seznam.cz nebo volete 737 213 449. Děkuji :-) Marcela Šťastná

A pak, když už se odhodláme k tomuto velkému vstávání, stojí to za to. Ten pohled je překrásný. 
Když konečně spatříte tu čistě zelenou trávu a milióny kapek rosy, které jsou jako diamanty pohá-
zené po zahradě. Ten pohled vás nutí jít ven.
Pokud si chceme pospat, máme poslední možnost do toho okamžiku, než se blahodárná hvězda 
probudí a vyhledá všechny zbylé ospalce, kteří ještě nevykonali tu stejnou ranní povinnost jako 
ona. Když je najde, a že je jich hodně, posvítí si na ně, pošimrá je a nechá jim zahrát zahradní sym-
fonii. Dělá to pro naše dobro, tak to tak zkusme vnímat. Veronika Zetková
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Prvním krokem bylo předání táborových tri-
ček s  logem ZÁLESÁKA a  motivem Lovců 
pokladů. Po  příjezdu museli táborníci do  tábo-
řiště dojít pěšky pod vedením Petry, Marušky 
a Veroniky podle mapy a buzoly. V táboře čekali 
ostatní vedoucí Martin, Adriana, Marek, Fran-
tišek a  Ondra, děti byly rozděleny do  3 oddílů, 
do  stanů, byli jim přiděleni vedoucí. Pak se 
seznámily s pravidly na táboře a tématem tábora, 
obdržely první indicii k  táborovému pokladu, 
vyrobily a  vztyčily táborové vlajky. V  průběhu 
celého tábora děti zdokonalovaly své znalosti 
ve  zdravotnických, zeměpisných, tábornických, 
branných a dalších výcvikových prvcích. 
Program tábora byl dále zaměřen na  rozvíjení 
zálesáckých dovedností v rozsahu II. pochodně.
Děti zažily 10 dní plných sportovních disciplín 
jako koupání, lanové překážky, míčové hry, 
velkým zážitkem byl biatlon, kdy v parném let-
ním odpoledni na  běžkách pod proudy vody 
běžely na  střelnici, tam je čekala střelba ze 
vzduchovky na  dřevěné špalíky, samozřejmě 
většinu čekala trestná kola kolem táborového 
ohniště a  potom rychle do  cíle. Za  nejstarší 
oddíl vyhráli Sára Machulová a Pavel Kovařík, 
mezi prostředními byli vítězi Martina Pikne-
rová a  Štěpán Jurča a  za  nejmladší zvítězili 
Adélka Holásková a Kuba Šik.
Vyvrcholením biatlonového klání byla účast 
vedoucích, vítězem byl vedoucí nejstaršího 
oddílu František, za ženy zvedla nad hlavu pomy-
slný pohár vedoucí nejmladšího oddílu Petra. 
Ke  skvělé atmosféře biatlonového klání při-
spěl náš táborový bavič a  nyní i  komentátor 
Hubert Karásek.
Táborníci si vyzkoušeli, co obnáší vaření na  ohni. 
Ráno se odebrali pěšky na nedaleké koupaliště, kde 

nám majitel umožnil celodenní koupání v krásném 
areálu Hálova mlýna a  možnost rozdělání ohně. 
Výsledkem našeho snažení byly výborné kotlíkové 
polévky, děti vařily ze základních surovin polévku 
uzenou, drůbeží a čočkovou, všechny polévky byly 
skvělé, ale vítěz je vždy pouze jeden, všemi byla 
nejlépe hodnocena polévka uzená.
Prověřily svou odvahu při večerní stezce odvahy 
a  nočních hlídkách, poseděly u  táborového 
ohně s opékáním špekáčků za zpěvu a hudeb-
ního doprovodu kytar od Jardy Buchtíka a Mar-
kéty Hrdinové. Netrpělivě a s napětím čekaly, jak 
dopadne pečení kuřat na  cikánském sporáku, 
ale všechno se podařilo a všichni mohli ochutnat 
skvělou pečínku.
Nesmíme opomenout ani výlety do Army parku 
Ořechov, kde pro nás připravili zajímavý pro-
gram, návštěvu Punkevních a  Kateřinských jes-
kyní a v neposlední řadě návštěvu Pekla čerto-
vina a  pohádkové vesničky Podlesí. V  pondělí, 
za  vydatného deště, děti zkrášlovaly hlavní 
zděnou budovu tábořiště. Podle výtvarného 
námětu Viktorky Valentové vytvořily dílo, které 
bude na  delší dobu zdobit celý areál a  připo-
mene všem pobyt Zálesáků z Buchlovic.
Poslední den proběhlo hledání pokladu, vel-
kým překvapením bylo nalezení truhličky 
plné multifunkčních šátků, jako památka pro 
všechny účastníky, dále vyhodnocení celotábo-
rové hry a předání diplomů. Potom už všechny 
čekala večerní diskotéka a vyčerpaní, s pocitem 
krásně strávených 10 dní jsme šli spát a těšili se 
na návrat domů.
Na  všechny zájemce se těšíme opět za  rok, 
ve stejném termínu a na stejném místě. 

Vedoucí z oddílu Gepardi 
a další zkušení táborníci

Na zálesáckém táboře
Již pátý ročník Zálesáckého letního tábora se nesl v  duchu velkých změn, rozhodli jsme 
se pro zálesácké tábořiště obklopené hlubokými lesy v  kouzelném údolí Bílého potoka, 
nedaleko osady Šmelcovna pod obcí Maršov u Veverské Bítýšky, asi 25 km severozápadně 
od Brna. Tábor byl poprvé 10denní, byl tematicky zaměřen na LOVCE POKLADŮ. Odjíždělo 
nás 50 dětí ve věku od 5 do 17 let a 10 dospělých v sobotu 15. července a domů jsme se plni 
zážitků vraceli v úterý 25. července.
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Mužstvo žáků s trenérem ing. Pavlem Lipnerem (foto Oldřich Stránský)

Naši mladí fotbalisté

Starší přípravka (foto Oldřich Stránský)
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Po  pravdě, chtěl jsem vytvořit „výstavičku“ 
o dvou významných občanech městečka Buch-
lovic (+ Ing.  Pavel Vlášek, Ing.  Zdenka Maršál-
ková), a  zahájit tak tradici „děkování“. Ukázalo 
se však, že mám moc málo času i  prostředků, 
že mám i erudici slabou, a tak mi bylo jasné, že 
půjde jen o rozvinutou vzpomínku, o připome-
nutí obou protagonistů, o „spuštění a nahození 
motoru“, který by mohl otevřít pomyslná „sta-
vidla“ lásky k  bližnímu, která dovolují ocenit 
práci toho souseda, který se snaží udělat něco 
pro ty ostatní. A když pro ty ostatní něco dělá, 
tak mu neklaďme překážky, ale oceňme jeho 
činnost tím, že mu veřejně poděkujme a těšme 
se z  jeho práce, z  jeho přemýšlení – všichni 
společně!
Předsevzal jsem si poděkovat, a  už se mi to 
nepodařilo – Pavlovi Vláškovi – kamarádovi, 
tak aspoň Vám, milá paní Zdenko – upřímné 
díky za všechny roky tiché a účinné, pracovité 
spolupráce.

S Ing. Pavlem Vláškem jsem se mohl seznámit 
díky tomu, že jsem v roce 1961 vešel spolu s jeho 
sestrou Ludmilou do  tehdy SVVŠ ve  Starém 
Městě. Návštěvy mezi lidmi byly tehdy ještě 
bezprostřední a časté, a tak jsem brzy v rodině 
Vláškových poznal všechny – maminku Lud-
milu, otce Miroslava, Pavla i sestru Alenu. Tehdy 
jsem navštěvoval nejen zahradnictví, ale i  roz-
sáhlý zámecký parky, a  věděl jsem o  práci 
zámeckého zahradníka hodně.
Stalo se pak osudem, že jsem měl možnost 
pracovat 17 roků jako úředník v jednom z bodů 
Zlatého trojúhelníka v Buchlovicích a měl jsem 
na  starosti mj. také Public relations městečka 
i  některé kulturní záležitosti (třeba založení 
Folklorního studia Buchlovice). Spolupráce 

s Pavlem, ochranitelem a rozmnožitelem bohat-
ství buchlovického zámku, byla pak samozřej-
mostí. I v té kulturní rovině, myslím tím oživo-
vání zámeckých prostor (někdy i prostor hradu 
Buchlova a kaple sv. Barbory) se cosi podařilo.

K  Ing. Zdence Maršálkové se mohla moje 
náklonnost projevit, až po  mém příchodu 
do  Buchlovic v  roce 1994, ale je pravdou, že 
díky jí a jí podobným lidem se podařilo (s tako-
vým aktivem) spustit novou fázi Buchlovského 
zpravodaje v  roce 1995, to znamená jeden 
měsíc po  mém nástupu na  radnici v  Buchlo-
vicích. Vzpomínám, že s  kolektivem aktivních 
dopisovatelů jsme se scházeli, a tím se podařilo 
vydávání Buchlovského zpravodaje rozběh-
nout – díky Vám.
Témata, jejich rozsah, mě utvrzovala v tom, že 
se nám tento projekt musí podařit a  stalo se! 
Nemůže být zhodnocením Vaší milé činnosti 
jen to, že tady stručně okomentuji některé 
počiny, lépe by bylo znovu kriticky prohléd-
nout Vaše práce a zhodnotit je vydáním tiskem 
– na to snad čeká ta generace, která přichází.
Milá paní Zdenko, děkuji Vám!

Vrátily se mi všechny události,“ píše v  e-mailu 
dcera Pavla Vláška, Romana, „a hlavně poslední 
půlrok s  taťkou, na  který nikdy nezapomenu. 
Pomíjím nemoc, vztek a hlavně tu šílenou bez-
moc, ale paradoxně to byly naše nejlepší spo-
lečné chvilky, plné legrace a  souznění. Byl tak 
statečný, že se to nedá popsat. 
Vždycky byl obklopený spoustou lidí, událostí, 
práce i  blbostí. Klasický rodinný život mu byl 
ukradený a  nebavil ho. Přesto si myslím, že 
nás měl strašně rád a  ve  finále ocenil i  to, že 
má dcery. Nezůstalo moc lidí, kdo s ním zůstali 

Vernisáž výstavy Rodáci s inspirací I.
Muzeum Podhradí Buchlovice, 11. srpna 2017

Vernisáž výstavy byla milá, zpěvná, upovídaná, laskavá i dojemná, a myslím, že i záslužná, 
a proto některé pasáže z ní uvádím, aby ti, kteří neměli tu možnost „být v té chvíli s námi“, 
mohli aspoň trochu nahlédnout do rozzářeného muzea plného květin (jak jinak – fuchsií 
zapůjčených laskavostí vedení zámku).
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za  všech okolností až do  konce a  nikdy na  ně 
nezapomenu. 
Teď, s  odstupem času, je v  myšlenkách zase 
zdravý, spokojený a  ….. „rozlítaný“…. Kdykoliv 
hodím na  stůl svůj svazek klíčů, vybaví se mi 
charakteristický zvuk taťkova příchodu. 

Je neskutečné, jak se mu všichni tři vnuci podo-
bají. Každý jinak, ale nezaměnitelně. Jsou to 
takové záblesky, kdy si říkám, to snad není 
možné. Takže v  přítomnosti našich „dárečků“, 
jsou ty proslulé geny někdy až moc živé.“

Za jednoho prosincového rána

Za jednoho prosincového rána
potkal jsem na dědině
pracovitého cikána
a protože byl černý jako hrom
říkal jsem si – je to Rom.

Nesl na zádech houpací křeslo.
dobře jsem viděl –
špatně se mu to neslo,
nebylo to ale křeslo jeho,
bylo to z výbavy pána zámeckého.

Ze vzpomínky na Pavla Vláška se vyvinulo toto – původně Pavlovi Vláškovi ukradl někdo dlouhou 
zahradní hadici na stříkání fuchsií, a to tak, že ji sprostě uřezal. Když viníka našli a hadici přiložili 
rozřezanými konci k sobě, „pasovala“, přesto se, myslím nepodařilo dokázat (policajtům), že to bylo 
tam a tam ukradeno.
A tož, Pavlíku, měj se tam dobře! A to ani nevím, kde ty, jako komunista, jsi?! Ale byl´s dobrý, pra-
covitý a měl´s rád stromy a kytky, aj nekeré lidi, a to se cení!

Slova pro tetu (od neteře paní Zdenky – Miroslavy Jechoux)

Zamyslíme-li se nad životním posláním našich blízkých i lidských bytostí vůbec, nad jejich smys-
lem života tady na zemi, kde jsme vlastně jen chvilkovým návštěvníkem, uvědomíme si, jak důle-
žité je ctít a  vážit si i  sebemenší kousek lidské dobroty, lásky, tolerance a  pochopení ke  všemu 
živému i neživému a s pokorou být za něj vděční.
Člověk se standardním životem, podle jakýchsi daných pravidel, je považován za někoho, kdo žije, 
jak má být. Kdo žije jinak, je terčem otázek a pochybností, splnil-li v životě, co měl. A já myslím, že 
právě tito lidé nám dávají často víc, dávají dvakrát, ve snaze najít své uplatnění.Tímto člověkem je 
pro mne i moje teta. 
Prožití mého krásného dětství v Buchlovicích je z velké části její zásluhou. Kdo by měl víc času než 
ona, když sama neměla vlastní děti, starat se o naši zábavu, být nám kamarádkou a spolupacha-
telem dětských vylomenin, na které dnes tak rádi vzpomínáme a předáváme je našim potomkům 
v podobě veselých vyprávění. Kdo jiný s úsměvem sáhnul do kapsy pro peněženku a splnil naši 
touhu mít vysněnou hračku, když rodičům na tyto radosti nezbývalo… 
Ale co všechno předešlé v  porovnání s  láskou k  buchlovskému kraji, k  úctě k  předkům a  jejich 
pamětí dávných časů tvořící pro nás základ našich kořenů, tak důležitých k orientaci v životě a jeho 
pochopení.
Děkuji ti, teto, za to všechno i jménem mých kamarádek a kamarádů, které jsi také brala jako své…

Co na vernisáži nezaznělo je jedna vzpomínka z 3. 5. 2015, která byla jedním z impulzů k výstavě:



BUCHLOVSKÝ ZPRAVODAJ  09/2017 23

Na  vernisáži výstavy dále vystoupili Mgr.  Pavla Večeřová, Magdalenka Krchňavá nás provázela 
básněmi paní Zdenky Maršálkové, promluvili také pan František Hrňa a  inženýr Jarmil Cileček, 
společně jsme zazpívali buchlovické písně, k tomu i poslechu hrála muzikantská trojka Petr Křivák 
– prim, Miroslav Juračka – kontry a za basou – Jan Maděrič.
Tož, tak, uvidíme, bude-li pokračování v roce příštím. 

Miloslav Hrdý, autor výstavy
Foto Oldřich Stránský
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Na derniéře „Proutníka pod pantoflem“
Buchlovický divadelní spolek J. K. Tyla se v letošním roce opět bohatě představil veřejnosti diva-
delní hrou autora Georgese Feydeaua – Proutník pod pantoflem. Premiéru této hry v podání Buch-
lovjanů jsme mohli zhlédnout 25. června loňského roku na hradě Buchlově. Derniéra se odehrála 
letošního 24. června pro změnu v amfiteátru buchlovického zámku, přičemž tuto hru naši herci 
odehráli celkem 16krát na různých pódiích.

V roli proutníka Fernanda de Bois vystoupil Luboš Černoch, písaře Bouzina Jiří Kutálek, generála 
Irrigua Rostislav Jošek, domovníka Gontrana Chennevietteho Jiří Vycudilík, věrného ctitele Fonta-
neta Arnošt Strýček a David Zdráhal, sluhy u Lucetty a u Fernanda František Zapletal, šantánové 
subrety Lucetty Gautierové Lenka Zámečníková, Lucettiny sestry Marcely Barbora Zapletalová, 
baronky Duvergerové Drahomíra Omelková a  Marcela Jošková, dcery baronky Viviany Šarlota 
Daňhelová a Alice Hrušková a guvernantky Miss Bettingové Marie Slezáková a Marcela Jošková.

Režie hry se ujal Rostislav Jošek, který spolupracoval s kostymérkou Libuší Mikulovou a vizážistkou 
Markétou Bečákovou. O  kvalitní osvětlení a  ozvučení se postaral Pavel Mitáš, na  text dohlížela 
Drahomíra Kutálková a kulisy a dekorace vytvořilo Studio 3XJO&ZA. 

Další informace o činnosti Divadelního spolku J. K. Tyla Buchlovice se dozvíte na www.divadelnici.cz. 
-bž-, foto archiv DS J. K. Tyla Buchlovice
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Chotovinské slavnosti 12. 8. 2017
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Foto: Stanislav Buchtík
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V  sobotu 22. července se na parkovišti pod hradem Buchlovem a přilehlých místech odehrál už 4. 
ročník Hasičského SrandaMatche, který uspořádali buchlovičtí hasiči a hospůdka U Špalka. Diváci 
měli možnost zhlédnout humorný požární útok několika hasičských sborů a zabavit při pestrém 
následujícím programu. K dispozici bylo občerstvení sousední hospůdky s dobrotami přímo z udírny. 
(foto Zdeněk Skalička)

Hasičský SrandaMatch se vydařil
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Naše fotografie nás přivádějí na hrad Buchlov v  období prázdnin, kdy se zde uskutečnilo tradiční 
setkání uměleckých kovářů a oblíbené noční prohlídky interiérů hradu s  bohatým doprovodným 
programem. Organizátory hradních akcí je HB collegium, z.s. a Správa Státního hradu Buchlova.

Na Buchlově bylo o prázdninách živo
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Foto: Libuše Mikulová
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Přinášíme několik fotografií ze srpnového setkání seniorů U Maca, při kterém jsme si opekli špekáčky 
a zazpívali při harmonice s paní Alenou Stodůlkovou. (foto: -pav-)
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Poohlédnutí za buchlovickým  
HB FESTem – 19. srpna 2017

Foto: Oldřich Stránský
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PRANOSTIKA V ZÁŘÍ

Zářijový déšť
polím potrava,
zářijové spršky

pro víno otrava.

Září, na léto jde stáří. 

V  předešlém vydání Buchlovského zpravodaje 
jsem se věnoval vydařenému včelařskému zájezdu 
do  Mladějova na  Moravě. Naše zájezdy bývají 
jednodenní, a  abychom nestrávili většinu času 
v  autobuse, jsou pouze do  rozumné vzdálenosti 
od Buchlovic. Toto se netýká obce Krušlov, která by 
nám cestou z Buchlovic ukrojila z našeho výletního 
času min. 8 hodin jízdou. Letos jsem však s rodinou 
tuto obec navštívil a byl jsem unesen, čím se může 
pochlubit. Proto pro ty, kdo zavítají do  Strako-
nicka, zde uvádím malou upoutávku, kterou jsem 
si vypůjčil z webu http://www.kruslovskyvcelin.cz/ .

KRUŠLOVSKÝ VČELÍN
Krušlov je malá obec na Strakonicku, kde vče-
lař a  řezbář Josef Mach, vytvořil unikátní dílo 
lidové tvořivosti. Celý svůj život zasvětil nejen 
živým včelám, ale svou lásku k  nim promítl 
i  do  řezbářského řemesla a  z  různých druhů 
dřev vytvořil celé včelí království.

Machův vyřezávaný, malovaný včelín s  řezbář-
skou výzdobou interiérů navštěvovalo v minu-
losti mnoho lidí nejen z České republiky, ale i ze 
zahraničí. Tento objekt, i  když není památkou, 
má nesporně kulturní hodnotu, kterou je nutno 
zachovat.

Včelín obsahuje 65 výtvarně zpracovaných 
úlů, některé vyřezávané ztvárňující lidovou 
architekturu, jiné malované. Interiéry včelína 
Josef Mach vyzdobil nespočetnými řezbami 
připomínající osobnosti včelařství, místa z okolí 
i památky naší vlasti.

Dřevěné včelky lemují 
zrcadlo, posedávají 
na  obrazech či hodi-
nách, včelí společen-
ství najdeme i na oken-
ních parapetech, stolku 
a židlích.

Stavba včelína byla 
započata v  roce 1948, 
takže včelínu je dnes 
už přes šedesát let, a i proto byla nutná rekon-
strukce a nezbytné opravy chátrajícího včelína.
Pro tento záměr vzniklo občanské sdružení 
Krušlovský včelín, o.s., které se snaží zacho-
vat toto místo pro další generace. Za  pomoci 
dotace z  Programu rozvoje venkova, mnoha 
jednotlivých dárců, včelařských spolků a  dob-
rovolníků se podařilo včelín opravit, dát mu 
novou střechu a  vrátit bývalý lesk. Nyní se 
sdružení soustředí na  zajištění prostředků 
na  restaurování dřevořezeb, kterých je na  200 
kusů. Ty se pak vrátí do interiérů včelína.
Do  budoucna pak vznikne muzeum včelařství 
prezentující tento krásný obor.

tip na výlet – Miroslav Smatana
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V neděli 29. července se konal v Buchlovicích, v zámecké zahradě a v části náměstí pod muzeem, 
už XVI. ročník Festivalu česneku, největší kulturní akce městečka, který uspořádala Folklórní agen-
tura Buchlov. Česnek, česnekové pochutiny a bohatý doprovodný program tentokrát přilákal více 
než šest tisíc platících návštěvníků snad ze všech koutů republiky a ze Slovenska. 
Vedle mnoha česnekových prodejních stánků v  areálu festivalu bylo možné koupit česnek ten-
tokrát i před pokladnou (bez vstupného), – to pro ty, kteří si přijeli jen pro něj. Této příležitosti 
však využil jen zlomek návštěvníků. Lidé do Buchlovic nepřicházejí jenom pro česnek, ale jdou se 
především pobavit a udělat si pěkný den. 
Na několika místech v areálu festivalu bylo možné poslechnout a zhlédnout muziku, zpěv a tanec 
několika souborů, mezi nimiž vystupovali například CM Burčáci, Hudecká muzika Martina Hrbáče, 
DH Stříbrňanka, DH Březovjané, SPT Bzenec, ženský sbor Dolinečka z družební obce Soblahova, 
country kapela Kanonýři, Veselá partyja z Boršic, taneční soubor Hradišťanu a další. Lidé se mohli 
zúčastnit i odpolední mše konané na zámecké louce pod sochami věrozvěstů Cyrila a Metoděje 
a taky si i zasoutěžit. Ze soutěží jmenujme alespoň tradiční plivání česneku na dálku, soutěž o nej-
hmotnější česnek, o  nejkrásnější česnekový cop atd. Velký zájem byl opět i  o  módní přehlídku 
na zámeckých schodech. (-bž-) Foto Bořek Žižlavský, Zdeněk Skalička

Lidé prožili  
na „česneku“ příjemný den
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„Přesné hranice pozemků,“ uvádí se v doprovod-
ném tištěném materiálu, „dnes geometři určují 
s  minimální odchylkou díky moderním přístro-
jům nebo GPS souřadnicím. V době, kdy o digi-
tálních technologiích nevěděli ani ti nejvizio-
nářštější autoři vědecko-fantastických románů, 
se k  vyměřování katastrů jednotlivých panství 
a velkostatků používaly hraniční kameny. 

Ve  Chřibech se hraniční kameny velikostně 
i  tvarově liší v  závislosti na  obdobích i  mís-
tech, kdy docházelo k jejich osazování. Materi-
álem pro jejich výrobu se stal především místní 
a dobře dostupný pískovec. Na Salašsku dosa-
hují největší z  kamenů hmotnosti až 300 kg. 
Nejstarší chřibský hraniční kámen má vročení 
1677 a  nese iniciály majitele buchlovského 
panství Hanuše Zikmunda z Petřvaldu. 
Nejvíce hraničníků bylo osazeno v průběhu 18. 
století. Dnešní geodetické práce jsou přesnější 

a  nepoměrně rychlejší, postrádají ale estetic-
kou hodnotu, díky které tyto kameny nutily 
kolemjdoucí ke krátkému zastavení. Jsou navíc 
nositeli starých časů. Odkazují na  doby, kdy 
v  čele Království českého stála Marie Terezie, 
piaristé v  Kyjově založili latinské gymnázium 
a  kostel Nanebevzetí Panny Marie na  kyjov-
ském náměstí byl teprve novostavbou. Hra-
niční kameny v  sobě ukrývají celou řadu pří-
běhů. Vypravte se s  námi po  jejich stopách, 
mnoho jich v krajině nezbylo.
Naučná stezka vás zavede na  úsek historické 
hranice milotického a  buchlovského panství, 
kde se dochovaly na  dvě desítky hraničních 
kamenů, převážně z poloviny a konce 18. sto-
letí. Ještě v  první polovině 20. století byla 
sporná místa hranice znovu vyznačena. 
Všechny hraniční kameny byly odborně očiš-
těny a  vráceny na  místa, kde byly nalezeny. 
Cílem nebylo umístění kamenů do  původních 

Pozvánka na stezku plnou 
hraničních kamenů
Koncem měsíce května letošního roku byla slavnostně otevřena originální chřibská naučná 
stezka na  Kyjovsku, kterou najdeme v  údolí končícím známým letoviskem Kameňákem 
u  Moravan, nesoucí název Po  hranici. Protože se jedná o  velmi zajímavý počin, v  ohledu 
výběru tématu, a o blízkou lokalitu, chceme vás tímto pozvat k prohlídce asi 3,5 km dlouhé 
nenáročné trasy, jež vás s  největší pravděpodobností zaujme. Obsah naučné stezky se 
bezprostředně dotýká starých hraničních kamenů, hranic bývalých panství a  velkostatků 
a samotného někdejšího mapování.

Hraniční kámen s letopočtem 1800

Zánovní hospůdka na Kameňáku
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poloh podle historických katastrálních map, ale 
snaha zachovat co nejvíce stav in natura.“ Tolik 
tedy z textu turistického letáčku.
Uvedený ocitovaný text je třeba doplnit zcela 
novou informací o nedávno nalezeném proza-
tím nejstarším chřibském hraničním kameni, 
pocházejícím z  roku 1634. Byl nalezen na  roz-

hraní katastrů Buchlovic a  Boršic byl rozhra-
ním někdejšího buchlovského panství a  pan-
ství velehradského konventu. Na  jedné straně 
čteme iniciály MZZ (Milota ze Zástřizl), zatímco 
druhá nese uvedený letopočet a tradiční inici-
ály velehradského kláštera. 
Naučná stezka Po hranici začíná u zánovní sru-
bové restaurace na Kameňáku, odkud se vydá-
váme svahem k prvnímu zastavení. Ještě před-
tím se na  prvním panelu seznámíme s  historií 
a  pověstmi oblasti Kameňáku. Další zastavení 

obeznamuje čtenáře a návštěvníky stezky s hra-
ničními kameny ve  Chřibech, s  jejich minulostí 
a podobou. K dalším dvěma zastavením, popisu-
jícím historii obou dotčených panství – buchlov-
ského a milotického – putujeme kolem mnoha 
zajímavých hraničníků, které zde na  hranici 
zůstaly dodnes. Následující zastavení ve  svahu 
pod vrcholem Velké Ostré či Železňáku nám 
přibližuje historii mapování s  ukázkami starých 
map. Po naučné stezce se dostáváme na rozcestí 
mířící k Moravským loukám a Koryčanské kapli. 
Zdejší panel nás obeznamuje s pojmem „stabilní 
katastr“ a se změnami v krajině, odehrávajícími 
se během minulých staletí. Poslední zastavení 
najdeme na  samotné Zavadilce. Přibližuje his-
torii a  současnost tohoto méně známého, klid-
ného chřibského letoviska. Po  silničce, kolem 
partyzánského pomníčku u starého lomu přímo 
u  cesty, se poté dostaneme opět k  restauraci 
na Kameňáku, ve které můžeme ukončit občer-
stvením dnešní cestu.
Naučnou vznikla zásluhou občanského sdru-
žení Po hranici, z.s. a města Kyjova.

Připravil a foto Bořek Žižlavský

Jedno ze zastavení naučné stezky

Hraničníky při naučné stezce

Hraničník milotického panství
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Na dvou horních fotografiích z  roku 1964 vidíme žňové práce na záhumence v  místech dnešní 
ulice Komenského, která vznikla až v  první polovině 70. let, prováděné manžely Marií a Františkem 
Ondrůškovými. Spodní foto ze šedesátých let nás přivádí před horní budovu buchlovického zámku. 
(Foto z alba Ludmily Macákové a Spolku podporovatelů historie Buchlovic)
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V  měsíci červenci oslavili svou 
zlatou svatbu (50 let společ-
ného života) manželé Jaro-
slava a  Josef Ryškovi, kterým 
za  městys Buchlovice při této 
příležitosti přišli popřát vše 
nejlepší, hodně zdraví a  štěstí 
do dalších let společného života 
místostarosta Bořek Žižlav-
ský a  matrikářka Bc.  Barbora 
Zapletalová. 
Redakce Buchlovského zpravo-
daje se připojuje ke gratulaci.
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V měsíci červenci jsme přivítali do života nové buchlovické občánky – (zleva) Ondřeje Doležala, Olivera 
Valúcha, Kristýnu Karlíkovou a Michala Budaře. Všem přejeme do života hodně zdraví a štěstí. (foto 
Oldřich Stránský) 
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V  měsíci srpnu jsme přivítali do života další tři nové buchlovické občánky. Na fotografii zleva vidíte 
Hynka Mikulíka, Jiřího Ondru a Vincenta Hlůška. Do života přejeme dětem hodně štěstí a zdraví. (foto 
Oldřich Stránský) 
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JUBILANTI V ZÁŘÍ 2017
75 let Miroslav Chmela

Rostislav Králík
Pavlína Partyšová
Jana Krystýnková

80 let Věroslava Šimečková

85 let Ladislav Pavlík (Domov pro seniory Buchlovice)

Pantáta
Jednoho dne nepřišly noviny. Sobotní Právo. Pantáta byl znepokojen a poukazoval, že prostě nemá 
noviny a to je problém. Jeho syn Karel zůstal klidný. ,,No a kde ti je mám teď sehnat?“ Když slyšel 
to láteření, pak raději odešel na dvůr. Po chvilce se vrátil do chalupy a pantáta se ihned dotazoval: 
,,Co bude s těmi novinami?“ ,,No dnes už nebudou,“ bylo mu odpovědí. Pojednou se opět ozvalo: 
,,No, to je ti divné, že ty noviny nepřišly! To je určitě sebral ze schránky ten sousedův paskřivec.“ Viník 
byl ihned známý. ,,Ale prosím tě, ne že ho budeš hned obviňovat,“ ozvalo se už poněkud zvýšeným 
hlasem od Karla, který vzápětí už místnost raději opustil. 
Chvíli uklízel na dvoře a po jisté době se vrátil do zdánlivě klidné kuchyně. Pantáta seděl a spokojeně 
se díval z okna. Karel se trošku usmál a počal vařit meltu. Pojednou se do ticha ozvalo od okna: ,,Tož, 
co bude s těmi novinami, představ si, že dnes nedošly noviny, co já jenom budu číst,“ povzdechl si 
unaveně pantáta. ,,No a já je mám snad vytisknout?“ ozvalo se tentokrát už zlostně od Karla. ,,No to 
já nevím, co s tím budeš dělat, ale já nemám dnešní noviny!“ 
Karel dovařil meltu, která už stejně vřela jako jeho nervy, odešel do kůlny a chystal na topení. Vrátil 
se za dlouhou chvíli. Pantáta spokojeně seděl a usrkával meltu. Na chalupě byl boží klid, pod okny 
bublal potok a vypadalo to, že nastala i ta správná pohoda. ,,Ta melta je výborná, dobře jsi ji uvařil,“ 
neslo se od pantáty. ,,To je dobře, to jsem rád,“ pobrukoval Karel a usmíval se. Pojednou se od stolu 
ozvalo: ,,Tak si představ, že dnes nedošly noviny, já nemám noviny! Co s  tím jen budeme dělat?“ 
,,Kúrrr….áááá, já s novinami nebudu vůbec nic dělat, nebudu je ani tisknout a nebudu s nimi dělat 
vůbec nic, nic, nic!“ ozvala se velká rána pěstí do stolu, nad kterým se skláněl Karlův brunátný obličej. 
,,No nic, já jen že nemám dnešní sobotní noviny,“ pronesl pantáta a nechápavě se díval na svého 
syna. Karel utíkal na zahradu a dlouho tam chodil. Ruka docela bolela. Byla naražena. 
Do  chalupy se vrátil po  velmi dlouhé době s  jistou obavou. Avšak stromy na  zahradě jakoby mu 
našeptávaly starou poučku: ,,Stáří není nemoc, stáří je stav, stáří je blbec. Jednou budeme všichni 
staří.“ Stromy kývaly svými korunami, trošku se jakoby i usmívaly a Karel se vracel chystat pantátovi 
oběd. ,,No to je dost, že jdeš, však už jsem i hladový,“ usmíval se pantáta, kterému už táhlo na deva-
desátku. Zaplať pánbů, že si na noviny už nevzpomněl.
Přátelé, máte doma seniora? Také vám to trhá někdy nervy a připadá vám, že dál už to nejde? Ono 
to s  jistou dávkou trpělivosti vždycky jde, ale ne každý tu trpělivost má. Musíme si ji cvičit a stále 
si opakovat, že člověk se s přibývajícími léty vrací k dítěti. Dítěti poručíme a ono někdy poslechne. 
S člověkem v letech je to někdy mnohem horší. Zákon přírody nám říká, že všichni budeme jednou 
staří. Čas se ještě nepodařilo nikomu zastavit. Vladimír Procházka



V zářijovém díle našeho putování po místech v okolí Buchlovic prostřednictvím starých pohled-
nic se dnes dostáváme do sousedních Stříbrnic, které byly dlouhá staletí součástí Buchlovského 
panství. V  dávných dobách byli někteří stříbrničtí obyvatelé, tzv. lovci, hlavními osobami 
buchlovské soudní výsady – práva loveckého. Až do počátku 20. století navíc Stříbrnice sdílely 
s naším městečkem stejný kroj a mnoho lidí se tehdy v rámci jednoho panství navzájem v obou 
obcích ženilo a vdávalo. 
První pohlednice pochází z prvního desetiletí 20. století, zatímco druhá je asi o deset let mladší. 
 (připravil -bž-)



S nastávajícím příchodem podzimu potkáváme na našich zahrádkách ježky, kteří se začínají zásobovat 
potravinami a pilně se připravovat na svůj zimní spánek. (foto Ing. Josef Motyčka)

BUCHLOVSKÝ ZPRAVODAJ
(periodický tisk územního samosprávního celku)

Vydává městys Buchlovice, náměstí Svobody 800, 687 08 Buchlovice, IČ 00290866, 
tel.: 572 595 120. Vychází měsíčně, řídí redakční rada, výkonní redaktoři Mgr. Pavla Večeřová, 

Mgr. Vlastimil Kořínek, Bořek Žižlavský. 350 výtisků. Cena 19 Kč
Registrační číslo MK ČR E 13102

Redakční rada si vyhrazuje právo upravovat příspěvky.
Sazba Vít Kučera, tisk HUDEC print, s.r.o., Buchlovice


